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جنابحجتالاسلامبهشتی!بندهازحاجآقایقرائتی
ش�نیدمکهقدیمیترینونزدیکتریندوستایشاندر
طولسالهایعمرشانشماهستید.برایشروعمصاحبه
ازای�نرفاقتقدیمیونحوهآش�ناییتانباآقایقرائتی

بفرمایید.
خیلی سال پیش وقتی من 12 سال داشتم و دانش آموز 
دبیرستانی بودم، آقای قرائتی در سفری که به کاشان داشت 
جلسه هایی را با بچه های محل در منزل آنها با تعداد بسیار 
محدود ش��روع کرد که من یکی از آن بچه ها بودم؛ ش��اید 
س��ال 1350- 1349، یعنی 53 سال است این آشنایی و 
رفاقت وجود دارد. ایشان جمعه ها عصر از قم می آمد و این 
جلسه که جمعیتش رو به افزایش و سیار بود، برگزار می شد. 
شاید 5 سال این جلسه ها ادامه داشت و بیشتر از 200 
جلسه برگزار شد. من تحت تاثیر همین جلسات و حضور 
آقای قرائتی طلبه شدم و بعد از طلبه شدنم انقلاب اسلامی 
پیروز شد. بعد از پیروزی انقلاب سفرهای حاج آقا قرائتی به 
استان ها شروع شد و بعد آرام آرام بنده همکار ایشان شدم و 
در کارها به ایشان کمک می کردم. من سلیقه و ذائقه ایشان 
را می دانستم و ایشان هم انتخاب های مرا می پسندید. این 
همکاری در قم هم ادامه داشت و سپس ایشان به تلویزیون 
آمد و به همکاری در تلویزیون ادامه دادیم.  ایشان طی این 
س��ال ها ستادهای مختلفی را تشکیل داده، از جمله ستاد 
اقامه نماز، س��تاد تبلیغ چهره به چهره، ستاد زکات، ستاد 
تفسیر و ستاد امر به معروف و نهی از منکر )بعدها به آیت الله 
جنتی سپرده شد( که در این ستادها بنده کنار ایشان بودم. 

دراینسالهایطولانیکههمکارو
کنارآقایقرائتیبودید،دغدغهمندی
ودردمندیایش�اننس�بتبهدینو
مذهب؛بوی�ژهدربارهمهجوریتقرآن

راچطورمیدیدید؟
حدیث��ی از ام��ام پنجم اس��ت که 
می فرماید عاقل کس��ی است که خوب 
را از خوب ت��ر و بد را از بدتر تش��خیص 
دهد. فکر می کنم یکی از الطاف الهی به 
ایشان تشخیص اولویت است، دعواهای 
ما مدیران، مس��ؤولان و صاحب نظران، 
بیشتر بر س��ر تشخیص اولویت هاست. 
یک مدیری مساله ای را اولویت می داند 

و نف��ر بعدی که می آید مس��اله دیگری را اولویت می داند. 
آقای قرائتی روی موضوعاتی دس��ت گذاش��ته که مغفول 
مانده و نخستین موضوع قرآن است. کلاس ایشان جوهره 
قرآنی داشت، با اینکه آن وقت ها مرسوم نبود و سبک های 
دیگری وجود داش��ت. در کلاسی که با بچه ها داشت کنار 
تخته سبز 5 کلمه می نوشت و هر  جلسه یک مساله فقهی، 
یک مس��اله عقیدتی، یک قصه، یک مساله اخلاقی و یک 

شعار بیان می کرد. 
یعنی 50 دقیقه را به 5 قس��مت تقسیم می کرد چون 
اندیشه اش این بود که بچه ها نیازهای متنوعی دارند، پس ما 
در هر جلسه ای باید به هر یک از آن نیازها توجه کنیم. مهم 

این بود که همه این 5 قسمت رنگ قرآنی داشت؛ مثلا 
ایشان وقتی می خواست مساله ای بگوید، می گشت 

و یک آیه قرآن که به آن مساله مربوط می شد 
را اول می گفت و بعد از آن مس��اله فقهی را 
مطرح می کرد. یا می خواست مساله عقیدتی 
بگوید، کتاب های اصول عقاید بود ولی ایشان 
عقاید متفاوتی را که اسکلت بندی آن قرآنی 

بود بیان می کرد. یا اخلاق می خواست بگوید، 
از قرآن می گفت. یا قصه می خواست بگوید، قصه 

قرآنی می گفت. یا یک شعاری را می خواست 
بگوید که بچه ها تکرار کنند، یک آیه 

موزون را بیان می کرد.  
چنین محتوای تبلیغی ای 

با این سبک که اسکلت آن 
قرآنی باشد، سابقه نداشت. 

ایشان از کاشان به قم و 

از قم به تبریز، شیراز، خوزستان، اصفهان و مشهد  می رفت و  
همه جا هم با استقبال روبه رو می شد. یک دلیل این استقبال 

همین گرایش به قرآن بود؛ سند بالادستی مسلمانان. 
وقتی ه��م به تلویزیون آمد و اس��م برنامه های خود را 
»درس هایی از  قرآن« گذاشت همین رویه را پیش گرفت. 
ملت ایران در این 4 دهه نخس��تین کلم��ه ای که از آقای 
قرائتی به ذهن شان می رسد، همین قرآن است. بعد هم به 
حوزه های علمیه رفت و با سوز و گداز و ناله با مراجع تقلید 
طرح بحث کرد که قرآن غریب، مظلوم و مهجور اس��ت و 
خوش��بختانه هم در حوزه ها و هم در میان  دانشگاهیان و 
فرهنگیان تأثیر داش��ت. این نبود جز همان دغدغه مندی 
و س��وز و دردمندی ای که شما گفتید، چون گاهی انسان 
مس��اله ای را می گوید اما با بی اعتنایی روبه رو می شود ولی 
اگر سوز داشته باشد بارها آن را مطرح می کند؛ مستقیم و 
غیرمستقیم می گوید و  حتی گریه می کند و نعره می زند 
و آنگاه اثرگذار می ش��ود. اینها در آقای قرائتی بود که من 
مش��اهده کردم و در یک کلمه همان دغدغه مندی و سوز 

ایشان نسبت به این موضوع است. 
دررابطهباهمینسوزوگدازحاجآقانسبتبهمهجوریت
قرآنکریم،مادرویدئوهایمختلفمیدیدیمبعضاایشان
باطلبههایجوانیکهقرآنرادرحاشیهدروسومطالعات
خودقراردادهبودندباحالتعتابآمیزصحبتمیکردکه

چراقرآنرامهجورومنزویکردید؟
بله! من بسیار از این صحنه ها دیده ام. ببینید! کسی که 
می خواه��د تحول ایجاد کند باید عتاب کند، پیامبران که 
می خواس��تند تحول ایجاد کنند بخش 
مهمی از کارهای ش��ان همی��ن انذار یا 
هش��دار یا تکان دادن و نعره کش��یدن 
و فریاد زدن اس��ت. انذار حتی از کلمه 
تبش��یر در قرآن بیش��تر به کار رفته و 
ای��ن به خاطر ایجاد تحول اس��ت. یک 
جامعه وقتی به س��مت تغییر و تحول 
پی��ش می رود که این عتاب ها و انذارها 
باشد. آقای قرائتی برای اینکه این سبک 
گذش��ته را تغییر ده��د و جامعه را به 
سمت قرآن محوری حرکت دهد خیلی 
باید کار می ک��رد که با مقاومت روبه رو 
می ش��د. مثلا اصل در ش��هریه گرفتن 
یا پیش��رفت  های حوزوی در خواندن فقه و اصول بود ولی 
آقای قرائتی می خواس��ت قرآن را در پیشانی و اولویت کار 
حوزه قرار دهد، البته دروس فقه و اصول هم ضروری و لازم 
هستند ولی خب قرآن کتاب اول دین است. حرف زدنش 
آسان است ولی به کرسی نشاندن این حرف خیلی انرژی 
می خواهد. ما فکر می کنیم که به خاطر اخلاص ایشان بود 
اگرنه خیلی وقت ها به خاطر تندی ایش��ان، جا داشت که 
دیگران مقابله به مثل و پرخاش کنند، ولی چون می دانستند 
نیت ایشان پاک است سکوت می کردند. ایشان در مجامع 
دیگر هم باز با همین تندی صحبت می کنند که شما کتاب 
خالق را فراموش کردید و س��راغ کتاب مخلوق رفتید. چه 
عیبی دارد از روز اول که صرف می خوانید به جای ضرب زید 
عمرا، بگویید ضرب الله مثلا. تمرین های سال اول 
طلبگی را با قرآن بیامیزید. یا علوم دیگری که 
طلبه ها سال های بعد می خوانند مثل معانی 
و بیان، به جای اشعار خرافی زمان  جاهلیت، 
آیات قرآن را جزو مثال های خود قرار دهید. 
ایش��ان خیلی اینها را تکرار می کرد؛ دفعات 
اول که طرح می کرد خیلی از اس��اتید دلخور 
می ش��دند ولی آرام آرام برخی منعطف می شدند 
و می گفتند راست می گوید، درست 
است چند صد سال است که با 
این سبک جلو آمدیم ولی 
چه ایرادی دارد از همان 
طلبگی  اول  سال های 
تمرین ها  و  مثال ه��ا 
قرآنی باش��د و یک 

طلبه سال پنجمی با چند صد آیه قرآن انس گرفته باشد. 
ش�هیدمطه�رینقلمیکندآقایخوی�یپسازآنکه
درستفس�یرقرآنخودراش�روعکردبافشارزیادیاز
جانبطلابوروحانیونمواجهشدوبسیاریازشاگردان
دردرستفسیرایشانشرکتنمیکردندکهبعدازمدتی
درستفس�یرراتعطیلکردودربارهعلامهطباطباییکه
درستفس�یرمیگفتفرمودهبودایشانخودراتضحیه
)قربانی(کردهاست.اوضاعمهجوریتقرآندرحوزهاین
گونهبودهاست.آقایقرائتیدرطولاینسالهامثلعلمای
پیشینطبعابافشارهایزیادیمواجهشدهاند؛روشمقابله

ایشانبااینفشارهاچهبود؟
ایشان مقاومت و به آن رفتارها بی اعتنایی کرد. حتی سر 
درس مراجع که شاید هم شنیده باشید از جمله درس آقای 
وحید، مکارم شیرازی و مقام معظم رهبری و مراجع دیگر، 
به خاطر صراحت لهجه  و نیت صافی که دارد، مراجع به او 
اجازه می دادند که قبل از درس خارج چند دقیقه ای طرح 
موضوع کند و ایشان هم با کمال صراحت به مرجع تقلید 
پیشنهاد داد که شما 5 روز درس خارج می دهید، یک روز 
قرآن بیان کنید یا یکی از روزهای خود را به قرآن اختصاص 
دهید و همین تأثیر داشته و نشان می دهد که آقای قرائتی 
در طرح این موضوع موفق بوده است. ممکن است موفقیت 
ایشان در برخی مواقع کمتر یا بیشتر بوده است اما ایشان 
در این موضوع سماجت داشت و به طعنه هایی که می زدند 
بی اعتنایی می کرد و با تکرار  و اصرار این مسیر را تاکنون 

پیش آمده است. 
دربارهتعاملایشاندرسالهایقدیمکهانرژیبیشتری
داشتوهمچنینشوخطبعیش�انمخصوصاباجوانانو

مردم،اگرخاطرهایداریدبفرمایید؟
حدیث��ی از امام هفتم هس��ت که بس��یاری ه��م آن را 
شنیده اند اما نکته ای که در این حدیث بسیار مهم است اینکه 
امام هفتم فرمودند تلاش کنید وقت خود را به 4 قس��مت 
تقسیم کنید؛ یک قسمت برای مناجات با خدا، یک قسمت 
برای تأمین معاش، یک قسمت برای ارتباط با افراد مطمئن 
و قسمتی دیگر برای لذت های حلال. امام هفتم فرمودند با 
این قس��مت چهارم است که آن 3 بخش اول، دوم و سوم 
سامان پیدا می کند. آقای قرائتی بعد از خدا بیشترین کسی 
را که می شناس��د من هستم، ایشان بسیار پرکار است. در 
سال های اولی که ما به تهران آمدیم، یک سال تمام فقط با 
یک روز تعطیلی کار کردیم و آن هم روز عاشورا بود. همه 
جمعه ها کار می کردیم و چیزی به نام تعطیلی پنجش��نبه 
و جمعه نداش��تیم. بس��یاری از روزها از اذان صبح تا پایان 
ش��ب کار می کردیم. کس��ی که می خواهد اینقدر کار کند 
باید انرژی داشته باشد و این را با شوخ طبعی و خوش رویی 
می گذراند. این ش��وخ طبعی چ��ه در محیط محدودی که 
کار پژوهش��ی می کردیم یا در محیط تبلیغ همراه ایشان 
بود، یا در محیط های ورزشی؛ ایشان آن زمان پینگ پنگ، 
والیبال و ش��نا بازی می کرد و از اینها که لذت های حلالی 
اس��ت برای کار اصلی انرژی می گرفت و انرژی هم می داد 
که بخش��ی از این روحیه خدادادی است و بخش زیادی را 
هم می توانیم اقتباس کنیم. بعضی از اس��تان ها که ایشان 

سفر می رفت، آنقدر پی درپی کلاس و سخنرانی داشت که 
آخر کارش به بیمارستان و سرم کشیده می شد. یعنی کار 
شاق خیلی پرحجمی داشت. این همه کار انجام نمی شود 
مگر اینکه با شوخ طبعی آمیخته شود. کلیپ های بسیاری 

از شوخ طبعی های ایشان منتشر شده است. 
من یک زمانی می خواس��تم از سال های اولی که ایشان 
برنامه هایش ضبط ش��ده، ش��وخ طبعی هایش را استخراج 
کنم که خود یک کتابی اس��ت. چند س��ال پیش بود که 
بزرگداش��تی برایش گرفتند و خبرنگار از ایش��ان پرسید 
آرزوی��ی  داری که در عمرت به آن نرس��یده باش��ی، گفت 

2 آرزو دارم؛ یکی اینکه س��ایت خنده 
حلال راه اندازی کنم و دیگر اینکه یک 
حرکتی برای ازدواج جوانان کنم. اینها 
آرزوهایی اس��ت که وقت نش��د به آنها 
برسم که هر 2 در جهان امروز ضروری 
اس��ت. مخالفان و دشمنان ما برای آن 
و میلیون ها  س��رمایه گذاری می کنند 
ه��وادار برای خود جذب می کنند ولی 
ما مذهبی ها متأسفانه اینچنین نیستیم. 
آقای قرائتی را ک��ه برداریم، دیگر نفر 
دوم و سوم را به سختی پیدا می کنیم. 
بسیار فکر کردیم که این خلأ را جبران 
کنیم و نیرو بسازیم که ضمن مراعات 

چارچوب ها و خط قرمزها، خوشمزگی ها در تعامل کلامی 
و رفتاری باشد که خیلی از خلق تنگی ها را از بین می برد، 
حتی در مباحثات وقتی این خوشمزگی ها هست رنجیدگی 
خاطر کمتر می شود. این میدانی است که شاید آقای قرائتی 

در این میدان منحصربه فرد باشد. 
درصحبتهایتانبهموضوعاخلاصومعنویتحاجآقا
قرائتیاشارهکردید؛ممنونمیشومدراینرابطهبیشتر

توضیحدهید.
اخلاص را بخواهم ملموس بگویم، نقطه مقابل آن، توقع 
اس��ت؛ یعنی ما برای چه یک کاری را انجام می دهیم، یک 
انگیزه ای داریم. آقای قرائتی یک کتاب گمنام دارد که کمتر 
کس��ی از آن خبر دارد و ش��اید یک نوبت چاپ شده است. 
اسم این کتاب »عوامل ایجاد و تقویت انگیزه« است. ما الان 
در خیلی از رشته ها فقر انگیزه داریم. منطقیون می گویند 
انس��ان وقتی می خواهد برای کاری اق��دام کند، یکی از 2 
عامل او را به حرکت وامی دارد که آن جلب منفعت یا دفع 
ضرر اس��ت. من می دانم که اداره بیایم چنین پولی به من 
می دهند یا چنین نفعی برایم دارد. انبیا را خداوند  چنین 
معرفی می کند که آنها از مردم توقع مالی نداشتند و معنای 
این کلمه ای به نام »اخلاص« می شود. یعنی وقتی از مردم 
انتظار مالی نیست، یک پشتوانه دیگری باعث می شود که 
آن کار را انجام دهد و آن خداس��ت. »قُل لا أسَ��ألَکُُم عَلیَهِ 
أجَ��رًا«؛ خداوند به پیامبر می فرماید علنی بگو که من اجر 
نمی خواهم و به دنبال پول و منافع، شما نیستم. من تمام 
قصدم خداست. حال به نسبتی در کسی باید این اخلاص 
باشد یعنی بی توقعی از خلق در زندگی آقای قرائتی هم زیاد 
به چشم می خورد. یک وقتی از ایشان پرسیدم 5 سالی که 

شما از قم پول می دادید و به کاشان می آمدید و برای بچه ها 
جلسه می گذاشتید، چقدر به شما پول دادند، جواب داد که 

در آن 5 سال احدی به من ریالی نداد. 
کس��ی که خود اهل کار است، معنای این را می فهمد. 
چند جلسه بدون چشمداشت، طبیعی است اما چند ماه و 
چند سال کسی با پول خود این کار را انجام می دهد؛ باید 

یک انگیزه دیگری او را به حرکت بیندازد. 
ی��ک کارخانه داری ب��ه نهضت س��وادآموزی آمده بود، 
ایش��ان از برنامه تلویزیونی »درس هایی از قرآن« خوشش 
آمده بود، به آقای قرائتی گفت من باغی در کرج دارم - که 
در ده��ه 60،  17 میلیون تومان ارزش 
داش��ت - می خواهم بدون سر و صدا به 
شما بدهم، آقای قرائتی گفت شما خمس 
می دهید، گفت بلد نیس��تم. ایشان را با 
خمس آشنا کرد، ایشان محاسبه کرد و 
ب��ه خانه یکی از مراجع رفت و خمس را 
داد. بعد از چند وقت دوباره آمد و گفت 
من از شما خیلی خوشم آمده، خمس را 
دادم و این باغ را می خواهم به شما بدهم. 
آقای قرائتی گفت شما چه می دانی که 
من چه کس��ی هستم و حتی اگر خوب 
باشم چه می دانی که فردا چه خواهد شد، 
یک کاری کن که پشیمانی نداشته باشی. 
من در این جلس��ه شاهد بودم. آن مرد گفت چه کار کنم، 
حاج  آقا گفت وقف کن که پش��یمانی ندارد. وقف آموزش 
و پرورش و برای بچه ها وقف کن؛ الان سال هاس��ت، شاید 
3 دهه اس��ت ساختمان هایی در آن باغ ساختند و یکی از 
مراکز تربیت معلم آموزش و پرورش است. ما 50 سال است 
که با هم هستیم و ایشان از این نمونه ها کم ندارد و اخلاص 
را به صورت ملموس در ایشان دیده ام. در یک میدان هایی 
انسان ها آزموده می شوند که برای خداست یا برای رسیدن 

به دنیاست. 
دلیلتوفیقاتآقایقرائتیبهنظرشماچیست؟

مهم ترین صفت ایشان را سوز می دانم. خاطره هم از ایشان 
نقل می کنم. ایشان می گفت در دهه 60 برای بازدید و برای 
موضوع نهضت سوادآموزی به کشور کره رفتیم. یک روز از 
روی شوخی پرسیدم اینجا آثار باستانی ندارد، گفتند فردا 
شما را می بریم. فردا ما را از شهر بیرون بردند. بیرون شهر 
یک درخت سوخته ای بود که آنجا پیاده شدیم. دیدیم که 
پش��ت س��ر هم مینی بوس و اتوبوس دانش آموز و دانشجو 
می آید و ادای احترام می کنند. گفتم آثار باستانی؟ گفتند 
همین درخت اس��ت. گفتند در این کشور چند دهه پیش 
جنگی رخ داده، سربازان کره ای در کنار این درخت بودند 
و دشمن خمپاره ای می زند که به وسط این درخت می خورد 
و سربازان سالم می مانند، الان اسمش را گذاشته اند درخت 
مقدس، درخت سوخته که این جوانان نسوزند. این سوزی 
که در انبیا بوده بزرگ ترین ش��اخصه ای است که در آقای 
قرائتی هم وجود دارد، با اینکه ایشان در حال حاضر خیلی 
شکسته شده اما همچنان دلواپس نسل نو، قرآن و انقلاب 

است و این بسیار ستودنی است.

28 فروردی��ن 97 طلاب و فضلایی که برای کلاس 
درس خارج رهبر حکیم انقلاب اسلامی به حسینیه امام 
خمینی آمده بودند، شاهد حضور یک استاد فاضل دیگر 
به عنوان س��خنران در جلسه بودند و آن شخص کسی 
نبود جز معلم 40 ساله درس هایی از قرآن. ماجرا بدین 
گونه بود که حجت الاسلام والمس��لمین محسن قرائتی 
از رهبر انقلاب اس��لامی درخواست می کند در یکی از 
جلس��ات درس خارج فقه ایش��ان حضور یابد تا درباره  
ضرورت توجه به تفس��یر ق��رآن در حوزه های علمیه و 
مهجوریت قرآن در جامعه و کشورمان برای طلاب حاضر 
در درس معظم له س��خنرانی کند. این پیش��نهاد مورد 
اس��تقبال رهبر انقلاب قرار می گیرد و موجب می شود 
حجت الاس��لام قرائتی در ابتدای جلس��ه  درس خارج 
فقه حضرت آیت الله العظمی خامنه ای در روز سه ش��نبه 

1397/1/28 به سخنرانی بپردازد. 
حجت الاسلام والمس��لمین قرائتی در این جلس��ه از 
مهجوریت قرآن دردمندانه سخن گفت و به روحانیون 
و طلاب نس��بت به انزوای قرآن هشدار داد. بخش های 

مهمی از این سخنرانی را مرور می کنیم:
»جایگاه قرآن در جامعه  ما چیس��ت؟ این قرآنی که 
ه«؛ جدی  خودش 2 مرتب��ه فرموده »خُذِ الکِت��ابَ بقُِوَّ
بگیریم قرآن را. هویت ما به قرآن است. چون در قرآن 
4 تا توبیخ است: کَمَثل الحِمار، کَمَثل الکَلب، کَالحِجارَه، 
کَالانَع��ام؛ اما یک توبیخ در قرآن اس��ت که خیلی داغ 
اس��ت: می گوید پوک! به کس��انی که کتاب آسمانی را 
اقامه نکنن��د، لقب »پوک« داده خدا؛ ی��ا أهَْلَ الکِْتابِ 
لسَْتُمْ عَلی  شَیْ ء حَتَّی تقُیمُوا. کلمه  »اقامه« راجع به 4 
لاه، اقَیِمُوا  چی��ز در قرآن آمده: اقَیِمُوا الدّین، اقَیِمُوا الصَّ
ال��وَزن، وَلوَ آن هم اقَام��وا التَّوراه. زندگی مادی مان هم 
بند به همین قرآن است. ]می فرماید[ وَلوَ آن هم اقَاموا 
التَّ��وراه، اگر اینها تورات را اقامه کنند، لَکََلُوا؛ خب، اگر 
اقامه قرآن شد، لَکََلُوا، لَکََلُوا، لَکََلُوا؛ یعنی مادیات مان 
لنَا  هم بند به همین است. چون قرآن ذکر است: نحَنُ نزََّ

کر، وَ مَن اعَرَضَ عَن ذِکرِی فَإنَِّ لهَُ مَعِیشَهً ضَنکاً. الذِّ
 یک سِ��ری گیر و گورها هم شاید به خاطر این باشد 
ک��ه قرآن برای ما کتاب اصلی نیس��ت. خدا به پیغمبر 

می گوید اگر می خواهی سخنرانی کنی، باید روی قرآن 
صحبت کنی؛ آیه اش هم این است: لتُِبَیِّنَ للِنّاسِ ما نزُِّل َ؛ 
یعنی تبَُیِّن ما نزُِّل. بله، شعر و خواب و تحلیل سیاسی 
هم هست اما اگر آنها هم بند به قرآن باشد ارزش دارد.

  در ای��ن مس��اله محوریت ق��رآن، باید یک نهضت 
تفسیری ایجاد بشود. تجوید راه افتاده، حفظ قرآن راه 
افت��اده، الحمدلله. ما 2 علم داری��م در قرآن که این 2 
علم با توبیخ است، یعنی با توبیخ می گوید چرا نمیروی 
سراغش؟ یکی تفقّه است: »لوَلا نفََرَ« -آیه  »نفَْر«- چرا 
هُوا«؟ این »تفقّه« با توبیخ؛ الحمدلله  نمی روی��د »لیَِتَفَقَّ
حوزه ها هم براس��اس همی��ن آیه راه افتاد، فعالند. یک 
آیه  دیگر هم داریم، آن هم »تدبر« است، می گوید: »افََلا 
َّرُونَ القُرآن «؛ منتها تفقه یک توبیخ دارد -»لولا نفر  یتََدَب
لیتفقّه��وا« یک توبیخ دارد- اما در آیه  تدبر 2 تا توبیخ 
هست: ]اول[ »افََلا یتََدَبَّرون«، 2 مرتبه -توبیخ دوم- »امَ 
عَلیَ  قُلُوبٍ اقَفالهُا«؛ 2 تا توبیخ برای تدبر است. حدیثی 
از امام رضا هست که فرمود: اینکه نماز واجب شد برای 

این است که قرآن از مهجوریت بیاید بیرون.

وقتی موعظ��ه می خواهیم بکنیم، آی��ات موعظه را 
بگویی��م: فَذَکِّر باِلقُرآن مَن یخَافُ وَعِید؛ چرا جای دیگر 
می روی��د؟ در حوزه ها »معاونت تهذیب« هس��ت برای 
اخلاق طلبه ها؛ آیات اخلاقی را بگویند؛ آیات اخلاقی را 
اگر بگویند، هم تفسیر است، هم تهذیب است، هم طلبه 
که این را یاد گرفت می رود توی محله ش��ان می گوید؛ 
عید، تابس��تان، ماه رمضان، محرم؛ یعنی ما اخلاق مان 
جدا است از تفسیرمان. سیاست هم می خواهیم بگوییم 
آیات سیاسی را باید بگوییم، چند صد آیه  سیاسی داریم 
در قرآن، همان ها را اگر بگوییم مردم تش��کر می کنند. 
ما مزه  قرآن را نچشیده ایم بعضی های مان و نچشیده اند 
بعضی های شان؛ نه چشیده ایم و نه توانسته ایم بچشانیم. 

به  هر حال مساله  قرآن را جدی بگیریم.
 فکر هم نکنید قرآن علم نیست. امام رضا فرمودند: 
رِ القُرآن -»ث��ور« با »ث« یعنی  مَ��ن ارَادَ العِلم فَلیُثَ��وِّ

انقلاب - برای علم، قرآن را زیرورو کنید.
م��ا از اول باید برگردیم خاکِ باغچه را عوض کنیم. 
ما که طلبه بودیم به ما می گفتند: »ضرب  زیدٌ عمرواً«، 

خب بگو »ضرب الله مثلًا«؛ حالا چرا از »ضَرَب« ش��روع 
کردی؟ بگو: »رَحِمَ الله عَبداً«؛ از رحم خدا ش��روع کن، 
چرا از کتک کاری ش��روع کردی؟ می گویند یک کسی 
طلبه شد فرار کرد. گفتند چرا؟ گفت بزن بزن است؛ اوّل 
می گویند ضَرَب، یک مرد غایب زد؛ ضَرَبا، جفتی زدند؛ 
یک خانم هم پیدا ش��د، ضَرَبتَْ؛ دوتایی شدند، ضَرَبتا؛ 
بزن بزن اس��ت! هر چه می خواهیم بگوییم، اول نگاه به 
ق��رآن کنیم. بنده 5 هزار س��اعت در تلویزیون صحبت 
کرده ام، الان هم اگر اینجا سکته کنم، 5 هزار سخنرانی 
ذخیره دارم. الان قرآن در بین ما، روی کیف عروس و 
بالای س��ر مس��افر و بکَِ یا  الله و استخاره و نمی دانم از 
این برخوردهای اینطوری بوده؛ کاشی کاری هایش هم 
که دمِ پش��ت بام کاشی کاری می کنند با خط کوفی که 
م��ا نمی فهمیم. یک مقدار باید قرآن بیش��تر بخوانیم؛ 
به خصوص آنهایی که قرائت ش��ان خوب اس��ت، صوت 
خ��وب دارند. قرآن جاذبه دارد آق��ا، قرآن جاذبه دارد؛ 
 هرچ��ه می خواهیم بگوییم، ق��رآن در آن زمینه جاذبه

 دارد.
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